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مجلس در وسعت مناطق آزاد تجديد نظر کند؛

گمرک مسئوليت قاچاق در مناطقي که حضور دارد را مي پذيرد
گمرک مسئوليت قاچاق در مناطقي که حضور دارد را ميپذيرد
اينکه وسعت  بيان  با  رئيس کل گمرک  و  اقتصاد  وزير  معاون 
نظارت سخت  و  آن  محصور شدن  امکان  و  است  زياد  آزاد  مناطق 
آن  در  که  را  مناطقي  بر  نظارت  و  قاچاق  مسئوليت  گفت:  است، 

استقرار داريم را ميپذيريم.
مهدي ميراشرفي در رابطه با حضور گمرک در مبادي ورودي 
و خروجي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي اظهار داشت: در مناطق ويژه 
اقتصادي مشکل حادي نداريم. مناطق آزاد ما متفاوت از مناطق آزاد 
وسعت  اندازه  به  گاهي  مناطق  برخي  وسعت  اينکه  و  هستند  دنيا 
يک کشور کوچک است و  به جهت بزرگي به شدت اعمال مقررات 
ميتواند در آنجا مشکل باشد. به همين جهت مشکل بنيادي و اصلي 

وجود دارد که قانونگذار توجه کافي نکرده است.
از مشکلات مناطق آزاد  اينکه يکي  بيان  با  رئيس کل گمرک 
محصور شدنشان و واحد شدن دربهاي ورود و خروج است، گفت: 
در برخي از مناطق آزاد چند شهر و روستا در آن قرار گرفته است و 
گاهي گفته شده که با ژئوفنس )محصور با کوه و دره( محصور شود. 

مسلماً اين مناطق پيچيدگيهاي متفاوت از مناطق آزاد دنيا دارد.
وي ادامه داد: ايران عضو خطمشي سازمان جهاني گمرک است. 
در اجلاس اخير يکي از چالشها و دغدغههاي مطرح شده، موضوع 
توجه  مورد  مناطق  اين  پيچيدگيهاي  و  تخلفات  بود.  آزاد  مناطق 
گمرک جهاني است و به طريق اولا برخي از مناطق آزاد کشور آنقدر 

وسيع است که قرار است با ژئوفنس حراست شود. 
وي ادامه داد: پيشنهاد شده که اگر امکان دارد فازبندي براي 
توسعه مناطق طراحي شود و در مناطقي که زيرساخت آماده است 
به عنوان منطقه آزاد رويههاي تجارت جاري شود که ميتواند راهحلي 
موقت باشد. به طور کلي بايد سازوکار ايجاد اين مناطق يکجا فراهم 
شود که پرهزينه است يا به سمت اصلاح قانون برويم که از اين همه 
وسعت زياد که قوه مقننه تأييد کرده است تجديدنظر کند. اگر قرار 
باشد مناطق کنترل شود به دليل وجود چند شهر و روستا در آن 

اصول شهروندي نيز به نحوي به چالش کشيده ميشود.
معاون وزير اقتصاد در پاسخ به اين سؤال که مسؤولان مناطق 
آزاد ميگويند گمرک در مبادي ورودي و خروجي مناطق آزاد حضور 
دارد، گفت: طبق قانون بايد در مبادي خروجي مناطق حضور داشته 
اين  شد.  اضافه  نيز  ورودي  مبادي  دولت  مصوبه  اساس  بر  باشيم. 
موضوع به جِـد از وزارت اقتصاد و شوراي عالي مناطق آزاد پيگيري 
ميکنيم. يکسري اقدامات در خصوص ايجاد سامانهها براي استقرار 

گمرک در مبادي ورودي در حال انجام است.
ميراشرفي افزود: کالاهايي که به مناطق ازاد وارد ميشود منهاي 
باشد، دنبال به دست  انبار  بايد موجودي  کالايي که خارج ميشود، 
آوردن اطلاعات اين بخش هستيم. مناطق را با سامانهها کنترل کنيم 
از آن کار پيش رفته و بخشي مانده است. کار سختي  که قسمتي 

است چون مغازهها و اماکن تجاري قسمتي از منطقه هستند.

را در  قاچاق  اين سؤال که گمرک مسؤوليت  به  پاسخ  وي در 
زمينه  اين  در  قانوني  وظيفه  داشت:  بيان  ميپذيرد،  را  آزاد  مناطق 
تعيين شده و کسي نميتواند از آن عدول کند. يک وقت قانون نعل 
به نعل اجرا شده و مسئوليتها شفاف مشخص است. اما مناطق ازاد 
کنوني وسعت بيش از چند هزار هکتار را چگونه بايد نظارت کرد؟ 

آيا قابليت اجرا دارد؟
رئيس کل گمرک ايران در پاسخ به اين سؤال که چرا مسئوليت 
قاچاق  که  نميدهيد  تضمين  و  نميپذيريد  را  مناطق  اين  از  قاچاق 
انجام نشود، گفت: در حدي که گمرک استقرار و نظارت دارد عملًا 
مسئوليت انجام ميشود. در برخي مناطق اين امکان فراهم نشده و 2 
تا 3 اداره کل گمرک داريم که براي نظارت و کنترل است. مسؤوليت 
ميپذيريم،  را  ميشود  ترخيص  و  اظهار   که  کالاهايي  از  بخشي  آن 
ولي کل مناطق وسعت زيادي دارد و درب واحدي ندارد. همچنين 
محصور و عملياتي نيست. ما در حد فضايي که ميتوانيم اعمال قانون 

کنيم مسؤوليت را ميپذيريم.
مرز  نقطه   176 در  گمرک  اقتصاد،  وزير  معاون  گفته  به 
از هر مرزي  آيا  6 هزار کيلومتر مرز داريم  از  مستقر است، بيش 
که  نقطهاي  در  ما  نه  است؟  مسؤول  گمرک  بيفتد  اتفاق  قاچاق 
الزام  که  نقاطي  آزاد،  مناطق  در  هستيم.  پاسخگو  داريم  استقرار 
و  بپذيريم  مسؤوليت  بايد  شده  فراهم  امکاناتش  و  دارد  قانوني 

باشيم. مسؤوليت  عهدهدار 

نهضت توليد ريلباس ادامه مي يابد؛

 افتتاح مترو هشتگرد 
در هفته جاري

اينکه  بيان  با  شهرسازي  و  راه  وزير 
و  ريلباس  توليد  نهضت  دارد  ضرورت 
گفت:  يابد،  افزايش  حومهاي  قطارهاي 
به  را  اقماري  سريعتر شهرهاي  هر چه  بايد 
کلانشهرها از طريق ريل متصل کنيم.محمد 
اسلامي ديروز در مراسم الحاق 243 دستگاه 
اظهار  کشور،  ريلي  شبکه  به  ناوگان  انواع 
ساخت  در  ارزشمندي  ظرفيت  ما  داشت: 
سازنده  شرکت  پس  داريم  ريلي  ناوگان 
بهرهبردار  شرکت   13 و  ريلي  ناوگان  انواع 
ظرفيت بزرگي هستند.وي با اشاره به اينکه 
تحويل  ناوگان  انواع  دستگاه   456 امروز  تا 
ارتباط  از  نشان  کرد:اين  اضافه  است،  شده 
و  راهآهن  شرکت  توليدکننده،  بين  منطقي 
شرکتهاي بهرهبردار دارد که اگر اين ارتباط 
کنندهاي  توليد  هيچ  باشد  داشته  وجود 
بهرهبردار  شرکت  و  نميماند  سفارش  بدون 
و  راه  وزير  نميماند.  کننده  توليد  بدون  هم 
 344 تاکنون  پارس  واگن  گفت:  شهرسازي 
دستگاه انواع ناوگان تحويل داده است و اين 
يک رکورد است.اسلامي افزود:اگر همدلي و 
تحريمها  اين  باشد  داشته  وجود  همراهي 
بيخاصيت  دارد  فلجکنندگي  ادعاي  که 
مييابد. افزايش  ملي  قدرت  و  ميشود 
ماده  تبصره  در  نفت  وزارت  گفت:از  وي 
افتتاح  و  ميکنيم  تشکر  کرد  حمايت   12
دارد. سازنده  پيام  کشور  براي  تبصره  اين 
داد:انجمن  ادامه  شهرسازي  و  راه  وزير 
شرکتهاي  انجمن  و  ريلي  شرکتهاي 
رونق  در  مهمي  گام  ريلي  صنايع  سازنده 
اينکه  بيان  با  برداشتهاند.اسلامي  توليد 
يک  حومهاي  قطارهاي  و  باس  ريل 
ضرورت براي کشور است، گفت: بايد نهضت 
توليد ريل بارس بيوقفه ادامه يابد و خطوط 
مسير  و  دهيم  گسترش  را  حومهاي  ريلي 
بزرگ  شهرهاي  به  اقماري  شهرهاي  اتصال 
شد:  يادآور  يابد.وي  گسترش  ريل  طريق  از 
مترو هشتگرد در هفته جاري به بهرهبرداري 
ميرسد و گامي بزرگ جهت توسعه قطارهاي 
حومهاي از شهرهاي اقماري به تهران است.

 زمان آزادسازي 
سهام عدالت مشخص شد

سازي  خصوصي  سازمان  کل  رئيس 
سال  آبان  تا  حداکثر  عدالت  سهام  گفت: 
99 آزادسازي ميشود و در اختيار مردم قرار 
ميگيرد.عليرضا صالح گفت: آزادسازي سهام 
عدالت از دستورات رهبر معظم انقلاب است 
و به طور قطع اجرايي خواهد شد.رئيس کل 
سازمان خصوصي سازي، يکي از اهداف اصل 
براي  مردم  تشويق  را،  اساسي  قانون   44
گفت:  و  کرد  ذکر  بورس  در  سرمايهگذاري 
اميدواريم اين امر هر چه زودتر با آزادسازي 
ادامه  در  کند.وي  پيدا  تحقق  عدالت  سهام 
با اشاره به زمان پرداخت سود سهام عدالت 
اسفند  اوايل  از  اميدواريم  کرد:  نشان  خاطر 
واريز  مردم  براي  عدالت  سهام  سود  امسال 
به حساب  شود.صالح درباره رقم سودي که 
مشمولان پرداخت ميشود، گفت: رقم دقيق 
آن در وضعيت کنوني مشخص نيست و بايد 
در ابتدا سود مدنظر از شرکتها دريافت و در 
انتها به حسابِ دارندگان سهم پرداخت کرد.

گفت:  سازي  خصوصي  سازمان  کل  رئيس 
بايد تا بهمن ماه صبر کرد تا مشخص شود 
اما  ميگيرد،  تعلق  مردم  به  سود  ميزان  چه 
گرفته  نظر  در  سود  اسفند  تا  حتم  طور  به 
شده واريز ميشود.وي ادامه داد: سودهايي که 
قرار ميگيرد،  ما  اختيار  از سوي شرکتها در 
سود  ميزان  هر  بنابراين  است؛  مردم  براي 
به حساب سازمان واريز شود تا رقم آخر به 
مردم پرداخت خواهيم کرد.صالح در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينکه در ابتدا قرار بود سود 
سهام عدالت در آذر ماه به حساب مشمولين 
پرداخت شود، در حالي که زمان تعيين شده 
افتاده است، گفت: شرکتها هشت ماه  عقب 
قرار  ما  اختيار  در  را  سود  تا  دارند  فرصت 
در  آنها  مجامع  اينکه  به  توجه  با  و  دهند 
تيرماه برگزار شد تا پايان بهمن فرصت دارند 

که سود را به حساب سازمان واريز کنند.

پايان خريد حمايتي زعفران 
از کشاورزان

به  اشاره  با  زعفران  ملي  شوراي  عضو 
پايان خريد حمايتي طلاي سرخ از کشاورزان 
گفت:دولت 50 درصد مطالبات کشاورزان را 

پرداخت کرده است.
زعفران  بازار  وضعيت  حسيني  علي 
در  اکنون  هم  گفت:  و  کرد  توصيف  آرام  را 
ميبريم  به سر  ميلادي  پاياني سال  روزهاي 
فعال  ما  هدف  بازارهاي  دليل  همين  به  و 
نيستند و اميدواريم که با آغاز سال ميلادي 
هم  و  زعفران  در حوزه  هم  جديد صادرات، 
افزود: قيمت  بگيرد.وي  کالاهاي ديگر رونق 
حال حاضر حداقل  در  زعفران  کيلوگرم  هر 
بين 6 تا 6.5 ميليون تومان و حداکثر 9 تا 
10.5 ميليون تومان است که حداقل قيمت 
حداکثر  و  دسته  زعفران  به  مربوط  زعفران 
نرخ آن مربوط به نوع سوپر نگين است.عضو 
شوراي ملي زعفران با اشاره به اينکه قيمت 
جدي  نوسان  اخير  هفتههاي  طي  زعفران 
زعفران  حمايتي  خريد  افزود:  است،  نداشته 
اين دوره  پايان رسيد و در  به  توسط دولت 
سازمان مرکزي تعاون روستايي بيش از 50 

تن زعفران از کشاورزان خريداري کرد.
برداران  بهره  اينکه  بيان  با  حسيني 
تمايل داشتند که خريد زعفران توسط دولت 
ادامه پيدا کند، گفت: دولت براي اين کار نياز 
به منابع دارد ضمن اينکه تاکنون حدود 50 
درصد مطالبات زعفران کاران پرداخت شده 

و 50 درصد آن نيز باقي مانده است.

معاون سازمان امور مالياتي:

 دولت مخالف 
ماليات بر ثروت نيست

معاون سازمان امور مالياتي گفت: دولت 
امور مالياتي مخالف وضع ماليات  و سازمان 
بر ثروت نيست منتها بايد دقت کرد ثروت در 

واقع انباشت درآمد است.
متأسفانه  داشت:  اظهار  زماني  احمد 
در  هم  کشور  مالياتي  نظام  در  ناکارآمدي 
اجرا  و هم در بخش  بخش سياست گذاري 
پوشيده  برکسي  موضوع  اين  و  دارد  وجود 

نيست.
درآمدي  منابع  همه  وقتي  افزود:  وي 
قرار  پوشش  تحت  کامل  طور  به  مالياتي  و 
اي  گسترده  طيف  طور  همين  و  نميگيرد 
دارد  وجود  کشور  در  مالياتي  معافيتهاي  از 
از  توجهي  قابل  بخش  مستقيم  طور  به  که 
بودجه  نظام  از چرخه  را  مالياتي  درآمدهاي 
خارج و به طور غير مستقيم هم فرار مالياتي 
در  که  داشت  انتظار  نميتوان  ميکند  ايجاد 
آمدهاي بالقوه را متناسب با نيازهاي بودجه 

تأمين کرد.
امور  و  ريزي  برنامه  پژوهش،  معاون 
بين الملل سازمان امور مالياتي گفت: اعتقاد 
مالياتي  نظام  ناکارآمدي  از  بخشي  اينکه  بر 
يعني  کشور در حوزه سياست گذاري است 
حوزه پوشش منابع، نقص در پوشش منابع 
از اين معافيتهاي مالياتي گسترده  و مهمتر 
است بنابراين اگر اصلاح ساختار معافيتهاي 
همين  رويکرد  يک  ميشود  مطرح  مالياتي 
بحث  اساسيتر  رويکرد  و  است  مقوله 
جلوگيري از بي عدالتي مالياتي و اجتماعي و 

حرکت به سمت عدالت اجتماعي است.
شود  گفته  اينکه  اظهارداشت:  زماني 
و  ثروت  از  ماليات  دريافت  به  تمايلي  دولت 
اين  بيان  و  ندارد  درآمدي  بالاي  دهکهاي 
نکته در شرايطي که دولت هم نياز بودجهاي 
نظام  اصلاح  براي  خوبي  برنامههاي  هم  و 

مالياتي دارد به نظر کم لطفي است.
وي گفت: دولت و سازمان امور مالياتي 
منتها  نيست  ثروت  بر  ماليات  وضع  مخالف 
بايد دقت کرد ثروت در واقع انباشت درآمد 

است.
معاون پژوهش، برنامه ريزي و امور بين 
الملل سازمان امور مالياتي افزود: ماليات بايد 
متناسب با درآمد، مصرف و ثروت وضع شود 
منتها نکته اين است که اگر نظام ماليات بر 
درآمد خوب طراحي و وصول شود ديگر نياز 
به اين نيست که ماليات بر ثروت را به شکلي 
در منابع سرمايه وضع کرد که منجر به فرار 

سرمايه و ناکارآمدي سرمايه شود.
وي ادامه داد: کسي نميتواند بگويد در 
کارآمد  کشور  مالياتي  نظام  حاضر  شرايط 
عمل ميکند چرا که از ناکارآمديهاي زيادي 

در بخش سياست گذاري و اجرا رنج ميبرد.

ورود 2 برند جديد داخلي به 
صنعت لوازم خانگي

خانگي  لوازم  و  فلزي  صنايع  مديرکل 
با  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت 
سرمايهگذاريهاي انجام شده، بهزودي شاهد 
حضور محصولات دو برند جديد لوازم خانگي 
در سطح گسترده در کشور خواهيم بود که 
پوشش  را  بازار  نياز  از  توجهي  قابل  بخش 

خواهند داد.
مدتي پيش به دنبال اعمال يک طرفه 
تحريمهاي بين المللي به کشور، دو برند کره 
توليدات  براي  نتوانستند  آنکه  دليل  به  اي 
توليد  ادامه  از  وارد کشور کنند،  خود قطعه 

خود انصراف دادند و از کشور خارج شدند.
اکنون پس از مدتي طرفهاي ايراني اين 
توانمنديهاي  امکانات و  از  با استفاده  برندها 

داخلي کشور توليدشان را از سر ميگيرند.
و  معدن  صنعت،  وزارت  گزارش  به 
دفتر  مديرکل  هاشمي«  »عباس  تجارت، 
وزارتخانه  اين  خانگي  لوازم  و  فلزي  صنايع 
مي گويد: با توجه به افزايش دامنه تحريمها 
شرکت  دو  همکاري  تعليق  به  منجر  که 
کرهاي با ايرانيها براي تامين قطعات و مواد 
ادامه  منظور  به  ايراني  طرفهاي  شد،  اوليه 

توليد خود منابع جديد پيشبيني کردند.
ايراني  وي خاطرنشان کرد: طرف هاي 
دو شرکت کره اي با استفاده از توان و قابليت 
بوميسازي  توانستند در جهت  داخلي کشور 

صنعت لوازم خانگي گام بردارند.
اين مقام مسوول اضافهکرد: طرف هاي 
با  توانستند  خود  توليدات  ادامه  در  ايراني 
کردن  جايگزين  با  نياز  مورد  قطعات  تامين 
محصولات ايراني به جاي محصولات کره اي، 

برند ملي را توليد و آن را تقويت کنند.
لوازم  و  فلزي  صنايع  دفتر  مديرکل 
حال  در  کرد:  تاکيد  صمت  وزارت  خانگي 
شده،  آغاز  شرکت  دو  توليدات  حاضر 
همچنين تلويزيونهاي توليد شده اين برندها 
نيز تا پايان ماه و ديگر توليدات لوازم خانگي 

آنها تا اوايل سال 99 وارد بازار مي شود.
آمارهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در هفت ماهه امسال حکايت از رشد توليد 
انواع لوازم خانگي در کشور به جز تلويزيون 
 684 مهرماه  پايان  تا  امسال  ابتداي  دارد.از 
در  فريزر  و  يخچال  دستگاه   200 و  هزار 
کشور توليد شد که در مقايسه با مدت مشابه 

پارسال رشد 9.4 درصدي داشته است.
و  هزار   579 شده  ياد  زماني  دوره  در 
رشد  که  شد  توليد  آبي  کولر  دستگاه   600
3.8 درصدي نشان مي دهد.همچنين توليد 
ماشين لباسشويي در اين مدت به 354 هزار 
با  همسنجي  در  که  رسيد  دستگاه   300 و 

پارسال رشد 13.1 درصدي داشته است.
توليد تلويزيون در اين مدت اما با افت 
همراه بود، به طوري که در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذشته با کاهش 5.3 درصدي به 

390 هزار و 300 دستگاه رسيد.

اخبار اخبار

رئيس ديوان محاسبات کشور گفت: کسري 
تومان  ميليارد  بودجه 99 چيزي حدود 55 هزار 

پيش بيني ميشود.
سال  بودجه  کسر  ميزان  درباره  آذر  عادل 
99 اظهار داشت: خيلي حرفهاي عجيب و غريب 
ميليارد  هزار   228 کسري  درباره  ميشود  مطرح 
را  اعتبارات هزينهاي  اگر ما بخش  توماني، منتها 
است  کرده  دولت حساب  که  درصدي  همان 15 
مبنا  هم  را  مابقي  بياوريم  بودجه  لايحه  روي 
بگذاريم بر عملکرد سال 98، باورمان اين است که 
با ظرفيت و جا به جايي اعدادي در همين بودجه، 
واقعي سال 99 چيزي حدود 55  بودجه  کسري 

هزار ميليارد تومان خواهد شد.
ديوان  رئيس  موضع  از  که  اين  بيان  با  آذر 
نظرات  ميکند  تلاش  و  ميکند  محاسبات صحبت 
راي  کليات  به  ما  گفت:  نگويد،  را  اش  شخصي 
مجلس  صحن  در  نميداديم  راي  اگر  زيرا  داديم، 
هم راي نميدادند و لايحه بودجه به دولت برمي 

گشت.
هفته   2 دولت  به  وضع  اين  در  افزود:  وي 

در  و  کند،  اصلاح  را  لايحه  تا  ميدادند  فرصت 
هر  به  نميافتاد،  اتفاقي  هيچ  هم  هفته  دو  اين 
ملاحظات  واسطه  به  را  تصميم  منطقيترين  حال 
تاييد کليات بودجه بود  اقتصادي که  اجتماعي و 

گرفتيم.

منابع  درباره  کشور  محاسبات  ديوان  رئيس 
بودجه هم گفت: اقلام اساسي درآمدي دولت يکي 
ماليات است که دولت تا حدودي واقع بينانه ديده 
است و 95 درصد آن حاصل ميشود منتها دولت 
نبايد برود سراغ خوش حسابها بلکه بايد به دنبال 

جلوگيري  مالياتي  فرار  از  و  برود  جديد  مؤديان 
کند.

اعداد  دولت  هم  نفت  حوزه  در  افزود:  آذر 
اما نکته مهم در حوزه نفت  را خوب ديده است، 
دولت  که  است  ملي  توسعه  صندوق  از  برداشت 
و  آورده  فريز  عنوان  را تحت  بخشي )16 درصد( 
آن را درآمد تلقي کرده است که اين بايد اصلاح 

شود و بازگردد.
فروش  درخصوص  محاسبات  ديوان  رئيس 
اوراق،  فروش  گفت:  نيز  خزانه  و  مشارکت  اوراق 
اما  از درآمدهاي دولت است،  قلم درشت ديگري 
چيزي که پيش بيني شده و قابل ملاحظه است 
اما قانون برنامه  آن 80 هزار مييارد تومان است، 
اين  ما  حرف  طرفي  از  و  ميليارد  هزار   50 گفته 
است که دارايي که فروخته ميشود بايد تبديل به 

احسن شود نه اين که خرج شود.
وي همچنين افزود: بخش عمدهاي )بيش از 
به  و  ده هستند  زيان  دولتي  از شرکتهاي  نيمي( 
لحاظ مديريتي و بهره وري مشکل دارند که بايد 

براي آن فکري کرد.

مديرعامل شرکت پتروشيمي شازند گفت: تمام نياز کشور را در 
زمينه مواد اوليه انواع سرنگ براي حدود 5000 واحد توليدي تأمين 
ميکند که سبب جلوگيري از خروج بيش از 10 ميليون دلار ارز از 

کشور شده است.
ابراهيم ولدخاني در آيين امضاي تفاهمنامه همکاري مشترک 
اين  اينکه  بيان  با  با شرکت پتروشيمي تبريز  فني و سرمايهگذاري 
شرکت سال گذشته با اولويت تأمين نياز داخل، 400 ميليون دلار 
ارز به کشور وارد کرده است، اظهار کرد: يک ميليون و 800 تن توليد 

محصولات نهايي و مياني بوده است.
شرايط  در  اينکه  بيان  با  شازند  پتروشيمي  شرکت  مديرعامل 
صنعت  دارد،  نسبي  مزيت  کشور  در  که  صنايعي  از  يکي  فعلي 
پتروشيمي است، اظهار کرد: در بين صنايع نفت و گاز و پتروشيمي، 
واحدهاي پتروشيمي بيشترين خدمات را به کشور ارائه ميکنند، به 
ويژه از زماني که تحريمهاي ظالمانه به کشور تحميل شده، ميزان 

ارائهي خدمات نيز افزايش پيدا کرده است.
صنايع  توسط  اشتغال  از  توجهي  قابل  بخش  داد:  ادامه  وي 
نيازهاي  که  آمده  وجود  به  پاييندستي  صنايع  ويژه  به  پتروشيمي 
صنايع  همچنين  و  غذايي  دارويي،  زمينههاي  در  را  کشور  عمده 

مختلف تامين ميکند.
ولدخاني با بيان اينکه در سال گذشته حدود 20 ميليارد دلار 
ارزآوري براي کشور حاصل شده است، اظهار کرد: اگر اجازه ميدادند 
ميزان  قطعا  باشند،  داشته  بيشتري  صادرات  پتروشيمي  واحدهاي 
اين حوزه توجه بيشتري  به  اگر  افزايش بيشتري داشت و  صادرات 

ميشد، شايد کشور نيازي به صادرات نفت نداشت.
خامفروشي  از  جلوگيري  شازند  پتروشيمي  شرکت  مديرعامل 
از  افزود: اگر دولت  اقدامات صنعت پتروشيمي دانست و  از  را يکي 
بخش پاييندستي حمايت بيشتري داشته باشد، قطعا ميتوانيم ميزان 
ارزآوري را در اين حوزه افزايش دهيم، چراکه پتروشيمي شازند با 
توجه به اينکه يکي از متنوعترين محصولات را توليد ميکند، حاشيه 

سود چنداني ندارد.
وي ادامه داد: پتروشيمي شازند در مقايسه با ديگر پتروشيميها 
با توجه به اينکه سوخت آن گاز نيست، حاشيه سود بين 10 تا 12 
اين در حالي است که چندين سال است که قيمت  و  درصد دارد 

گاز حدود 7 تا 9 سنت به پتروشيميهاي ديگر تحويل داده ميشود.
اقصي  از  را  پتروشيمي  بايد خوراک  ما  اينکه  بيان  با  ولدخاني 
نقاط کشور تهيه کنيم و محصولاتي را که توليد ميکنيم با قيمتي 
که ان بي سي براي ما در نظر ميگيرد به فروش برسانيم، افزود: سود 
پتروشيمي شازند قابل مقايسه با پتروشيميهاي ديگر نيست اما با اين 
وجود يک رسالتي را براي خودمان تعريف کردهايم، به گونهاي که 
اکنون 5000 واحد توليدي خوراک از اين واحد ميگيرند و 100 هزار 

نيروي کار وابسته به اين مجموعه مشغول هستند.
مديرعامل شرکت پتروشيمي شازند با بيان اينکه سال گذشته 
اين واحد با توجه به اينکه نياز مصرف کنندگان داخل را تامين کرد، 
توانست 400 ميليون دلار ارز وارد کشور کند، گفت: لازم است که در 
شرايط فعلي بازار رقابتي که در داخل کشور به وجود آمده، برطرف 

شود تا بتوانيم اقدامات مطلوبي را در اين حوزه انجام دهيم.
وي با بيان اينکه بخشي از محصولات صادراتي ما به افغانستان 
ميرود افزود: به رغم سياستهاي حمايتي که بايد صورت بگيرد، هيچ 
  A80 حمايتي از ما صورت نميگيرد، روزانه 700 تا 800 تن محصول
که به معناي بنزين پتروشيمي است، به افغانستان صادر ميکنيم اما 
با توجه به قيمت بنزين و تحريم تحت فشار پالايش و پخش هستيم. 
يک واحد بزرگ مثل شرکت پالايش و پخش که روزانه حدود 108 

ميليون ليتر بنزين توليد ميکند با ما رقابت ميکند.
سال  در  ما  برنامههاي  از  يکي  که  مساله  اين  بر  تاکيد  با  وي 
گذشته، اورهال جامع از واحدهاي توليدي بود، اظهار کرد: براساس 
برنامهريزيهايي که طي يکسال گذشته انجام شد، 17 واحد توليدي 
و چند واحد جانبي اورهال شدهاند که در طول عمر شازند، اين نوع 
بدون  که  است  اين  دستاوردها  از  يکي  است،  بوده  بيسابقه  اورهال 

حضور خارجيها توانستيم عمليات اورهال را انجام دهيم.
اين  بر  علاوه  داد:  ادامه  شازند  پتروشيمي  شرکت  مديرعامل 
ايراني موجب  تامين بخش عمدهاي از تجهيزات توسط صنعتگران 
شد تا يک واحد به دانش فني ساخت توربين کمپرسور دست پيدا 

کند که تاکنون توسط زيمنس ساخته ميشد.
ولدخاني اظهار کرد: اعلام آمادگي ميکنم تا هر کدام از واحدهاي 
کشور نيازمند اين فناوري هستند در اختيار آنها قرار دهيم و براي 

اين مساله نيز تمام تلاش خود را خواهيم کرد.
انجام شده،  اين حوزه  در  ديگري که  اقدامات  به  اشاره  با  وي 
گفت: طي يکي دو سال گذشته گريدهاي پليمري که نيازمند دانش 
فني بودند، مورد بررسي قرار گرفت و آخرين مورد که در يکي دو 
هفته گذشته انجام شد، توليد گريد سرنگ بود که توانستيم واردات 

آن را متوقف کنيم.
مديرعامل شرکت پتروشيمي شازند با بيان اينکه تاکنون کره 
جنوبي نياز کشور را تامين ميکرد، ادامه داد: وزارت بهداشت از ما 
درخواست کرد تا اين گريد را توليد کنيم و اکنون ميتوانيم نياز تمام 
واحدهايي را که نياز به سرنگ دارند، تامين کنيم به گونهاي که اين 
محصول را در بورس عرضه خواهيم کرد و اين واحدها ميتوانند اين 
محصول را خريداري کنند که قيمتگذاري سرنگها نيز توسط شرکت 

ملي پتروشيمي تعيين ميشود.
اجراي  راستاي  در  گفت:  کهاب  طرح  اجراي  به  اشاره  با  وي 
اين طرح از هدررفت بخارات بنزين به ميزان 4000 ليتر جلوگيري 

ميشود.
خودکفايي در توليد محصولات استايرن

ولدخاني همچنين در بخش ديگري از صحبتهاي خود با اشاره 
اظهار  تبريز  و  پتروشيمي شازند  فيمابين  امضاء شده  تفاهمنامه  به 
توسعه  با سرمايه گذاري مشترک جهت  و مشارکت  کرد: همکاري 
زنجيره ارزش و تنوعبخشي توليد محصولات براساس تجربيات فني 

دو شرکت پتروشيميهاي شازند و تبريز امضاء شده است.
مشترک  گذاري  سرمايه  به  منجر  تفاهمنامه  اين  افزود:  وي 
جهت توسعه زنجيره ارزش برش C6 و تنوعبخشي توليد محصولات 
در پتروشيميهاي شازند و تبريز شامل احداث واحد استحصال بنزن، 

و  بنزن  اتلين،  واحد  ظرفيت  افزايش  سنگين،  نفتاي  کوره،  احداث 
منومر استايرن، افزايش ظرفيت واحد پلي استايرن و ساير محصولات 
خامفروشي  از  همچنين  و  شد  خواهد  استايرن  زنجيره  پليمري 

جلوگيري خواهد کرد.
مديرعامل شرکت پتروشيمي شازند اظهار کرد: اجراي عملياتي 
به  دو شرکت جمعا  هر  افزايش سودآوري  به  منجر  تفاهمنامه  اين 
زنجيره  در  داخلي  خودکفايي  و  سال  در  دلار  ميليون   50 ميزان 

محصولات استايرن خواهد شد.
وي با بيان اينکه ما يک محصول به نام PGH داريم که برشي از 
آن را پتروشيمي تبريز از ما دريافت کرده و تبديل به محصول نهايي 
ارزش 1200  به  يعني يک محصول 500 دلاري  باارزش ميکند.  و 
دلار ميرسد، تصريح کرد: ما تلاش کرديم تکنولوژي توليد محصول 
نهايي حاصل از PGH را از خارج از کشور وارد کنيم اما در اختيار ما 
قرار ندادند. اکنون با سرمايهگذاري مشترک بين پتروشيمي شازند 
و تبريز اين تکنولوژي را داريم و محصول را به يک محصول نهايي 

باارزش افزوده تبديل ميکنيم.
مديرعامل پتروشيمي شازند با تاکيد بر اينکه قبلا کشور امارات 
PGH را از ما ميگرفتند و تبديل به بنزين يورو 4 کرده و به ما و عراق 

ميفروختند اما اکنون اين تکنولوژي در اختيار کشور خودمان است، 
گفت:  با تکميل اين زنجيره ارزش نمود آن در پرتفوي بورس تا دو 
سال آينده مشخص خواهد شد و اين در حالي است که اگر قرار بود 
اين محصول را از خارج از کشور وارد کنيم دو تا سه برابر رقم کنوني 

بود اما در حال حاضر با 40 ميليون دلار توليد داخلي شده است.
 - تبريز  پتروشيمي  مديرعامل   - درفشي  مراسم  اين  ادامه  در 
نيز با بيان اينکه پتروشيميهاي اراک و تبريز نسل دوم پتروشيمي 
ادامه  محصول  توليد  به  دانش  و  توسعه  همراه  ابتدا  از  که  هستند 
مشابهتهاي  پتروشيمي  دو  اين  و  بودهاند  موفق  هميشه  و  دادهاند 
زيادي به لحاظ توليد دارند، گفت: پيرو تفاهمنامه امروز بسترهاي 
لازم براي توسعه دو شرکت در توليد بنزن تا استايرن و پلي استايرن 
ايجاد ميشود، خوراک اين محصولات در پتروشيمي شازند و دانش 
فني در پتروشيمي تبريز وجود دارد که با مشارکت همديگر چرخه 

پتروشيمي حرکت ارزشمندي خواهد داشت.
به گفته وي اين تفاهمنامه به سمت دانش بومي حرکت ميکند 
و در راستاي نه گفتن به تحريمها و تبديل تهديدها به فرصت و تداوم 

توليد در جنگ اقتصادي است.

جزييات بودجه99 کشور؛

دولت جلو فرار مالياتي را بگيرد

کشور از واردات سرنگ بي نياز شد

شناسه کالا سد قاچاق مي 
شود؛

امکان 
تشخيص 
اصالت 
لوازم 
خانگي براي 
مشتري

سخنگوي انجمن توليدکنندگان لوازم خانگي با اشاره 
به الزام توليدکنندگان به اخذ شناسه و کد رهگيري کالا 
گفت: اين طرح تفاوت بسياري با طرحهاي قبلي شناسايي 
لوازم خانگي قاچاق دارد و تا حد امکان راه تخلف را بسته 
است.حميدرضا غزنوي درباره جزييات طرح مبارزه با لوازم 
خانگي قاچاق توضيح داد: طي 10سال گذشته طرحهايي 
مانند »شبنم« و »ايران کد« براي شناسايي کالاي با اصالت 
و قاچاق اجرا شد اما نتوانست موفقيتي کسب کند؛ به طور 
مثال برچسبهاي شبنم به راحتي فروخته ميشد و هر کس 

ميتوانست آن را به محصولات خود بزند.
غزنوي اضافه کرد: سال 95 هيات دولت مصوبه اجراي 
طرح شناسه و کدرهگيري کالا را مطرح کرد و از سال 96 
تا کنون دستورالعملها و امور اجرايي اين آييننامه بررسي 
شد؛ در نهايت طبق ابلاغيه وزارت صمت از ارديبهشت ماه 
امسال توليدکنندهها و بازاريان موظف شدند که بر روي 
همه کالاهاي موجود در انبارهايشان شناسه کالا نصب کنند 

و از آذر ماه نيز اين دستورالعمل به کارخانههاي توليدي 
ابلاغ شد.

جمعآوري کالاي قاچاق از 15دي ماه
سخنگوي انجمن توليدکنندگان لوازم خانگي گفت: 
مراجعه  با  بايد  توليدکنندهها  و  کارخانهها  اساس  اين  بر 
خود  محصولات  اطلاعات  و  توليدات  مربوطه  سايت  به 
را اظهار و از طريق اين سامانه شناسه کالا دريافت و در 
نهايت برچسب ايران کد، شماره سريال، شناسه کالا و کد 
رهگيري را بر روي تمامي کالاهاي توليدي نصب کنند. به 
از 15 دي ماه هر کالايي که شناسه نداشته  اين ترتيب 
باشد به عنوان کالاي قاچاق توسط نهادهاي نظارتي ثبت 
وزارت  همکاري  به  اشاره  با  شد.غزنوي  خواهد  ضبط  و 
صمت، وزارت اطلاعات، نيروي انتظامي و ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در اجراي اين طرح بيان کرد: متولي اصلي 
اين طرح وزارت صمت است که توانسته با حمايت وزارت 
اطلاعات امکان تخلف در اين طرح را به حداقل برساند؛ بر 

اين اساس سيستمي به نام يو اس اس بي طراحي شده که 
هم فروشندگان و هم خريداران ميتوانند از اين طريق با 

شمارهگيري يک کد اصالت کالا را شناسايي کنند.
وي تاکيد کرد: اين اقدام گام مثبتي در راستاي مبارزه 
با کالاي قاچاق است که بايد در مراحل بعدي نحوه مبارزه 
با کالاي قاچاق و برخورد با کساني که کد رهگيري را بر 
روي کالاهاي خود نصب نکردهاند مشخص و راههاي فرار 
بسته شود؛ همچنين کالاهايي که در حال حاضر در بازار 
وجود دارد نيز بايد توسط ارگانهاي مربوطه ثبت و ضبط و با 

فروشنده قاچاق برخورد شود.
قطعه  را  توليدکنندگان  از  حمايت  پايان  در  غزنوي 
تکميل کننده پازل مبارزه با قاچاق دانست و تصريح کرد: 
و  فراگرفته  قاچاق  را  کشور  بازار  عمده  بخش  آنجاکه  از 
توليدکننده در يک فضاي نابرابر رقابت ميکند، لازم است 
که دولت علاوه بر اجراي طرح مبارزه با کالاي قاچاق از 
توليدکنندگان داخلي و برند ملي حمايت لازم را انجام دهد.


